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‘UN DELS OBJECTIUS QUE  
ENS HEM MARCAT EN AQUESTA 
NOVA ETAPA ÉS INCREMENTAR  
LA XIFRA D’AGREMIATS’
Entrevista a Antoni Sentís, nou president 
del Gremi de la Construcció del Baix Camp

Creix el nombre d’empreses de construcció inscrites 
en l’últim mes a la Seguretat Social en un 13,8%
Pàg 8



Alcalde Joan Bertran, 13-15 Baixos

43202 Reus

Tel. 977 32 30 13

administracio@gremiconstrucciobaixcamp.cat

www.gremiconstrucciobaixcamp.cat

AL SERVEI DE LES EMPRESES 
I  ELS PROFESSIONALS

Al Gremi t’informarem de tots aquests avantatges.

Descobreix tots els avantatges de ser un agremiat.
Descomptes, promocions, exclusivitats... 

> Descomptes a les 25  estacions de servei 

de Vilalta a Catalunya

> Targeta de pagament a crèdit

> Distribució de gasoil a les empreses 

Estacions 
de Servei Vilalta
www.vilaltacorp.com

> Afiançament de Quantitats Anticipades 

> Avals davant l’administració 

> Responsabilitat Civil General 

> Assegurança d’Accidents de Conveni

UN
Correduría

www.uncorredoria.eu

> Condicions especials pels agremiats

> Assessorament professional

> Finançament

BigMat Ochoa
www.bigmatochoa.com

> Condicions especials en l’adquisició de vehicles 

comercials de Volkswagen en els concessionaris de 

Reus i Tarragona

> Informació novetats dels vehicles comercials

Volkswagen 
Comercials
www.vwreus.com

> El Portal especialitzat en obres i reformes

> Amb el suport del Gremi de la Construcció 

del Baix Camp

> 24 hores al dia / 365 dies a l’any

Obres amb
garantia
www.obresambgarantia.com

> Promocions especials pels agremiats

> Descompte addicional per agremiats acreditats

> Transport propi

Mayco
Riudoms
www.maycoriudoms.com

Truca, consulta i informa’t a:



El passat dia 26 d’abril va tenir lloc l’elecció del nou president  del 
Gremi de la Construcció del Baix Camp que substitueix Gregori Sal-
vat que ha estat ocupant el càrrec en els 9 últims anys, dos mandats 
de quatre anys i l’any de la pandèmia que va obligar a prorrogar 
el mandat. Finalment, una assemblea virtual de socis va atorgar 
el càrrec  de president a l’empresari reusenc Antoni  Sentís, de 55 
anys d’edat. Sentís s’ha rodejat pràcticament de la mateixa junta 
amb la voluntat d’una continuïtat, però assegura que té per davant 
importants reptes.

En aquestes mateixes pàgines podeu llegir la primera entrevista 
a Sentís com a nou president de l’entitat, en la qual explica que 
és molt important incorporar nous agremiats i fer créixer el Gre-
mi perquè “abans de la crisi del 2008 n’hi havia més de dos-cents 
d’agremiats. Un dels objectius que ens hem marcat en aquesta nova 
etapa és incrementar-ne aquesta xifra. La crisi ha estat molt llar-
ga, però el sector s’està recuperant. Creiem que ara és el moment 
d’aconseguir ser més agremiats per a tenir més representació i més 
força davant les administracions i els reptes futurs que ens aniran 
apareixent”.

A la mateixa entrevista, Sentís assenyala que un altre dels rep-
tes que té per davant i pel qual treballarà és en la lluita contra l’in-
trusisme. “L’economia submergida és una altra pandèmia al nostre 
país, i el nostre sector s’emporta la palma. Hem detectat que hi 
ha gent que fan petites feines a particulars sense ser empresa ni 
estar d’alta d’autònom, això provoca una competència deslleial a 
molts agremiats autònoms i empreses petites que es dediquen a 
aquest tipus de treballs i que regularment paguem tots els impostos 
i permisos”.

La Junta del Gremi de la Construcció del Baix Camp

Nova etapa 
al Gremi

La Façana
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Econòmica

Caiguda de l’atur 

Perill derivats de la 
construcció de piscines

Fracàs de la ITE per la 
manca d’ajudes 

Entrevista a Joaquín 
Barrabés, director general 
del grup BigMat Ochoa

Cau el consum de ciment

La construcció i els fons 
europeus

Identifiquen l’amiant a 
través de la IA

Obres de l’avinguda  
Josep Laporte

Noves limitacions de 
velocitat a Reus

Dos vols setmanals entre 
Reus i Eivissa 

Sant Antoni de Pàdua
El Gremi de la Construcció del Baix Camp no es fa responsable de l’opinió dels 
seus col·laboradors en els treballs publicats, ni s’identifica necessàriament amb 
la mateixa.
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L’Entrevista

‘Un dels objectius que ens hem 
marcat en aquesta nova etapa és 
incrementar la xifra d’agremiats’

Ha estat elegit nou president del Gremi un any 
després del que inicialment havia estat previst. 
Com ha anat tot aquest procés?
A l’assemblea general de l’any passat s’havia d’ele-
gir nou president, ja que els estatuts del Gremi no 
permeten aquest càrrec més de dos mandats seguits 
de quatre anys. L’assemblea s’havia de celebrar ini-
cialment el dia 16 de març del 2020, just el dia que 
es va decretar el confinament total per la pandèmia 
i, per aquest motiu, el segon mandat del Gregori 
Salvat es va allargar un any més del que inicialment 
estava previst. Després d’un any esperant i veient 
que les mesures restrictives per la Covid encara anà-
vem per llarg, vam decidir fer l’Assemblea General 

de forma telemàtica, i finalment es va celebrar el 
26 d’abril.
 
Tot i que s’estrena com a president, ja formava 
part de la junta  del Gremi  i fins i tot el seu pare 
també n’havia format part en etapes passades. 
Quina  és, per tant, la relació personal que té 
amb  l’entitat?
Podríem dir que tota la vida he estat vinculat al Gre-
mi. Des que tinc ús de raó que per casa he sentit 
parlar del Gremi a través del meu pare, que ha for-
mat part de diferents juntes durant dècades, com a 
Secretari General, i com a fundador i primer director 
de “La Façana” (nom que es va inventar ell, per cert). 

Entrevista a Antoni Sentís, nou president 
del Gremi de la Construcció del Baix Camp
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I darrerament, el 2016, em vaig incorporar a la junta 
amb el Gregori Salvat de president.
 
Tot just acaba de presentar una executiva pràc-
ticament de continuïtat amb Gregori Salvat ara 
de vicepresident. Com valora la feina  que s’ha  
fet durant els últims 9 anys?
Com ja vaig dir a l’assemblea després de ser esco-
llit, valoro positivament i agraeixo la feina feta pel 
Gregori i per les juntes que l’han acompanyat, ja 
que van agafar la gestió del Gremi el 2012 en ple-
na crisi econòmica, que va provocar una davallada 
important d’agremiats i molts problemes pel nostre 
sector, i per acabar-ho d’adobar havent de passar 

darrerament per una crisi sanitària sense precedents 
al món. És per això i per poder seguir amb la feina 
ben feta, d’ençà que el Gregori em va proposar el 
nou càrrec de President, fa més d’un any, vaig tenir 
clar de mantenir la continuïtat de la darrera junta 
executiva, amb el Gregori Salvat de vicepresident, 
el Pere Vinaixa de secretari i el Joaquim Fabra de 
tresorer, i vaig proposar la continuïtat de tots els 
membres de junta que volguessin, i s’ha de dir que 
tots van acceptar.

A la resta d’integrants de la junta també hi tro-
bem noves incorporacions i alguns d’ells molt 
joves. Quin és l’objectiu d’aquestes incorpora-
cions?
La junta s’ha d’anar renovant, ens anem fent grans, 
i la millor manera de fer-ho és que es vagin incor-
porant nous membres joves amb ganes de col·labo-
rar, empenta i amb idees engrescadores, que és allò 
que necessita qualsevol col·lectiu per renovar-se i 
millorar.

El Gremi de la Construcció del Baix Camp és una 
de les entitats més importants de la  comarca i 
amb més història. Creu que té prou repercussió 
i prou força davant de l’administració com ara 
l’Ajuntament de Reus o la resta d’ajuntaments 
de la comarca?
Amb l’Ajuntament de Reus sempre s’ha tingut molt 
bona relació i sempre s’ha procurat tenir-hi contacte 
permanent. Es fan reunions periòdiques amb l’àrea 
d’Urbanisme i amb el departament de Brigades. La 
nova junta seguirem amb aquestes reunions pauta-
des i també amb l’àrea de Mobilitat. Tenim la inten-
ció també d’acostar el Gremi als ajuntaments de la 
resta de pobles de la comarca, ens hi volem reunir 
amb tots els que puguem per a oferir-los la voluntat 
de continuar treballant pels interessos dels profes-
sionals de la nostra comarca i establir dinàmiques 
de treball i col·laboració.
 
Per què una empresa que no està  agremiada 
s’hauria d’agremiar?
El Gremi de la Construcció del Baix Camp forma 
part de la Federació de Gremis de la província de 
Tarragona (Foconta) que, a la vegada està integrada 
dins de la Confederació Catalana de la Construcció 
(CCC), de Foment del Treball  i també forma part de 

‘Ens manca mà d’obra qualificada. 
Hem de mirar de posar-hi remei 
incentivant els joves i mirant de crear 
programes de formació que siguin 
atractius i que els atrapin de nou’
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la Confederación Nacional de la Construcción (CNC), 
com a ens estatal. També forma part de la Fundació 
Laboral. Tothom pot entendre doncs que la força 
d’un col·lectiu és molt més potent que la individu-
al davant de l’administració, o a l’hora de negociar 
el conveni col·lectiu provincial, per exemple. Però 
també pels serveis que ofereix el Gremi als membres 
en forma de cursos de formació continuada gratuïts, 
peritatges, assessorament jurídic, fiscal i laboral; i 
servei d’informació del sector a través de circulars 
periòdiques. I sobretot en forma de preus especials 
en assegurances, abocador de Botarell i Gestora de 
runes de Vinyols, i subministraments de combusti-
ble. O condicions preferents en algunes entitats ban-
càries i magatzems de subministres. Tota la Junta i jo 
mateix animem a tots els empresaris i professionals 
que encara no estan agremiats a què es decideixin a 
conèixer el Gremi. Estarem a la seva disposició per 
aclarir-los els dubtes que tinguin.

Com a nou president del Gremi, un dels seus ob-
jectius és incrementar la xifra d’agremiats.
Així és, al Gremi de la Construcció  del  Baix Camp 
actualment tenim poc més d’un centenar d’agremi-
ats. Abans de la crisi del 2008 n’hi havia més de dos-
cents d’agremiats. Un dels objectius que ens hem 
marcat en aquesta nova etapa és incrementar-ne 
aquesta xifra. La crisi ha estat molt llarga, però el 
sector s’està recuperant. Creiem que ara és el mo-
ment d’aconseguir ser més agremiats per a tenir més 
representació i més força davant les administracions 
i els reptes futurs que ens aniran apareixent.
 
Per altra banda, un tema força preocupant és 
l’intrusisme al sector. Sembla molt difícil d’atu-
rar.
Si, ho està sent. L’economia submergida és una altra 
pandèmia al nostre país, i el nostre sector s’emporta 
la palma. Hem detectat que hi ha gent que fan pe-
tites feines a particulars sense ser empresa ni estar 
d’alta d’autònom, això provoca una competència 
deslleial a molts agremiats autònoms i empreses 
petites que es dediquen a aquest tipus de treballs i 
que regularment paguem tots els impostos i permi-
so. Des del Gremi creiem que hi hauria d’haver més 
control per part dels ajuntaments, principalment. És 
molt fàcil de detectar quan a un pis o local s’estan 

fent unes obres de reforma, i també hauria de ser fà-
cil de comprovar si els treballadors que les realitzen 
estan donats d’alta i tenen totes les assegurances 
al dia.
 
També és endèmica la falta de personal quali-
ficat.
Si, és un altre dels objectius que tenim sobre la taula 
aquesta legislatura des del Gremi de la Construc-
ció i la resta d’entitats sectorials. La darrera crisi 
econòmica que ha durat quasi deu anys ha pro-
vocat que el nostre ofici no fos atractiu pels joves 
que començaven a buscar feina. La majoria de bons 
d’oficials formats són grans o s’han jubilat, i no han 
pujat joves perquè no s’han format durant aquests 
deu anys. Això ha provocat un salt generacional que 
ara estem pagant. Ens manca mà d’obra qualificada. 
Hem de mirar de posar-hi remei incentivant els joves 
i mirant de crear programes de formació que siguin 
atractius i que els atrapin de nou.
 
Parlant del sector, sembla que, almenys, la petita 
obra, ha revifat amb força durant aquests últims 
mesos.
És cert. La recuperació de la crisi està sent lenta i 
creiem que la pandèmia que patim podria haver do-
nat un nou cop al sector. Però sembla que no ha estat 
així, el nostre sector no ha estat dels més castigats 
per la pandèmia i se n’està sortint prou bé de mo-
ment. Sobretot el que fa referència a obres de parti-
culars i reformes, de la contractació d’obra pública 
ja no podem dir el mateix.
 
Hem passat el pitjor dels efectes econòmics de 
la pandèmia?
No ho sabrem pas mentre la pandèmia segueixi 
activa. Com he dit, el sector de la construcció no 
ha estat dels més afectats econòmicament. Però el 
panorama que es presenta a partir d’ara és incert. 
Les administracions han gastat molts recursos per 
mitigar la pandèmia, i el dèficit és molt alt. Tenim 
les esperances posades en els fons que Europa vol 
destinar a regenerar les economies dels països (Next 
Generation). Bona part d’aquests diners han d’anar 
destinats a l’eficiència energètica dels habitatges i 
l’energia verda. Ho hem de saber aprofitar com a 
col·lectiu.

L’elecció de Sentís es va produir en una assemblea 
telemàtica, ja que els protocols de la lluita contra 
la Covid-19 feien impossible una trobada presencial 
com es feia tradicionalment. Precisament les elecci-
ons del Gremi de la Construcció del Baix Camp ha-
vien de celebrar-se inicialment el dia 16 de març del 
2020, just el dia que es va decretar el confinament 
total per la pandèmia i, per aquest motiu, el segon 
mandat de Gregori Salvat es va allargar un any més 
del que inicialment estava previst. Precisament, en 
les primeres paraules com a nou president del Gre-
mi de la Construcció del Baix Camp als agremiats, 
Antoni Sentís va voler agrair a Gregori Salvat i a la 
darrera junta la feina feta durant aquests nou anys 

especialment aquest darrer any de pandèmia. “Vull 
agrair la feina feta a la junta sortint i encoratjar als 
companys de la nova junta a continuar treballant 
pel Gremi com fins ara, amb dedicació i constància, 
i mirant sempre per l’interès del col·lectiu”, va dir.

Elecció telemàtica
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Empreses inscrites Seguretat Social

De 1 a 2 treballadors 

De 3 a 5 treballadors

De 6 a 9 treballadors

De 10 a 49 treballadors

De 50 a 249 treballadors

De 250 a 499 treballadors

500 o més treballadors
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Empreses

El nombre d’empreses amb assalariats del sector de la 
construcció inscrites a la Seguretat Social en l’últim mes 
ha augmentat un 13,8%, amb 16.208 empreses inscrites 
més que fa un any, la qual cosa suposa la millor xifra dels 
últims vuit anys, segons l’Observatori Industrial de la 
Construcció.

Respecte al mes anterior, el nombre d’empreses de la cons-
trucció inscrites va augmentar un 2,1% (2.696 empreses més), i 
les empreses d’aquest sector representen el 10,4% del total de 
les inscrites en la Seguretat Social.

El 10 de maig, es van publicar les dades relatives al nombre 
d’empreses amb assalariats del sector de la construcció inscri-
tes a la Seguretat Social corresponents al mes d’abril i van ser 
recollits per l’Observatori Industrial de la Construcció, eina 
d’anàlisi sectorial de la Fundació Laboral.

Els màxims representants de la patronal i els sindicats de 
la construcció -el president de la Confederació Nacional de la 
Construcció (CNC), Pedro Fernández Alén; el secretari general 
CCOO de Construcció i Serveis, Vicente Sánchez Jiménez, i el 
secretari general d’UGT FICA, Pedro Hojas Cancho- van cele-
brar aquestes dades i han subratllat que “aquesta bona dada 
reconfirma l’efecte tractor i creador d’ocupació del sector de 
la construcció”.

“La recuperació econòmica passa per apostar clarament per 
la construcció com un dels motors principals d’aquesta”, van 
agregar els agents socials.

Per grandària d’empresa, cal destacar l’augment de tots els 
estrats excepte el de 250 a 499 treballadors, que disminueix un 
6,1% en taxa interanual. Els majors augments es donen en les 
empreses de 50 a 249 treballadors amb un increment del 17,8%, 
seguides de les de 6 a 9 treballadors, que creixen un 17,7%. Per 
comunitats autònomes, totes les comunitats presenten taxes de 
creixement interanual a l’abril. Les majors xifres de creixement 
es registren a Extremadura (29,1%), Andalusia (25,6%), Caste-
lla-la Manxa (22,0%) i Canàries (15,3%). En termes absoluts les 
comunitats amb major volum d’empreses de construcció són: Ca-
talunya amb 23.708 empreses, Andalusia amb 21.864, la Comuni-
tat de Madrid amb 18.896 i la Comunitat Valenciana amb 15.454.

Per comunitats autònomes, totes les comunitats presen-
ten taxes de creixement interanual a l’abril. Les majors xifres 
de creixement es registren a Extremadura (29,1%), Andalusia 
(25,6%), Castella-la Manxa (22,0%) i Canàries (15,3%). 

En termes absoluts les comunitats amb major volum d’em-
preses de construcció són: Catalunya amb 23.708 empreses, 
Andalusia amb 21.864, la Comunitat de Madrid amb 18.896 i 
la Comunitat Valenciana amb 15.454.

Creix el nombre d’empreses de 
construcció inscrites en l’últim mes 
a la Seguretat Social en un 13,8%
La patronal i els sindicats del sector assenyalen que aquesta dada, la millor dels 
últims vuit anys, reconfirma l’efecte tractor i creador d’ocupació de la construcció

Número
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Ocupació

AJUTS
A EMPRESES
I AUTÒNOMS

2021

FOMENT DE L’OCUPACIÓ MITJANÇANT
LA CONTRACTACIÓ DE PERSONES EN SITUACIÓ D’ATUR , 

PER ATENUAR ELS EFECTES ECONÒMICS 
DE LA COVID-19.

Convocatòria oberta fins al

14 de juny de 2021
MÉS INFORMACIÓ A:

reus.cat/reactivemreus  

5.000€
Per persona contractada 

6 mesos contracte

250.000€
pressupost

Màxim dues sol·licituds per empresa

Més informació i consultes:
Institut Municipal de Formació i Empresa Mas Carandell
977 01 08 50 - correu@mascarandell.cat

Termini prorrogable
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Reus ha de tornar 
a tensar l’arc

Per Gerard Gort
Periodista

mer pas per teixir altre cop grans con-
sensos de ciutat i tenir clar que només 
si es té projecte, si se sap on es vol anar, 
és possible avançar.

Quan es crea un cercle virtuós les 
oportunitats es multipliquen. I és per 
això que hauria de servir el ‘Reus Horit-
zó 32’. Per fer una diagnosi del punt en el 
qual ens trobem i a partir d’aquí dibuixar 
la ciutat del futur afinant en la definició 
dels objectius i de les accions estratègi-
ques per assolir-los. Cal la màxima am-
bició per dissenyar una ciutat amable, 
avantguardista i alhora empeltada amb 
la tradició, innovadora, integradora, amb 
qualitat de vida, amb un urbanisme útil i 
atractiu, on tothom pugui desenvolupar 
el seu projecte vital i que faci bandera 
de la cultura i dels valors humanístics. 
Un Reus que pensi en gran però que no 
s’oblidi dels petits detalls. Una ciutat 
que no es conformi en inspirar-se en els 
millors models, sinó que aspiri a ser mo-
del en allò en el que més pugui excel·lir. 
Que aposti per la universitat, la recerca, 
la generació de coneixement al servei de 
la societat i que sigui capaç de retenir i 
atreure talent. Que cuidi de la seva gent 
i que no deixi ningú a l’estacada. Que 
incentivi comerciants, emprenedors i 
empresaris perquè generin més riquesa 
i més llocs de treball.

Hem de defugir de reusenquismes 
tronats però reivindicar sense comple-
xos una identitat construïda al llarg dels 
anys i que ens confereix una idiosincrà-

Fa massa temps que Reus ha perdut 
pistonada, que viu com anestesiat i im-
mers en un desànim que ha desangelat 
una ciutat que s’havia distingit pel seu 
dinamisme. Havíem estat exemple per 
a moltes ciutats i conservem encara un 
orgull atàvic per una tradició i manera de 
ser que ens singularitzen però que nin-
gú no podrà negar que s’ha anat esmor-
teint. L’espiral negativa ve d’enrere i la 
fatalitat de la pandèmia l’ha enverinada 
encara més. No cal ser catastrofistes per-
què afortunadament no costaria trobar 
parcel·les que funcionen bé o, fins i tot, 
molt bé malgrat el context però crec que 
és evident que cal un punt d’inflexió que 
ens faci reviscolar. De potencialitats en 
tenim i moltes, però ens falta projecte, 
ambició i lideratge.

Tothom pot entendre de què par-
lo. D’aquell intangible que il·lusiona, 
cohesiona i genera inèrcies positives. 
D’aquí que el procés ‘Reus Horitzó 32’, 
que l’alcalde i la vicealcadessa anunci-
aven la setmana passada, pugui ser una 
oportunitat per repensar la ciutat col·lec-
tivament i per plasmar les noves apostes 
estratègiques, després d’anys atrapats en 
la gestió del dia a dia de les petites coses 

i del curterminisme, en la falta de concer-
tació entre ajuntament, teixit econòmic, 
entitats i ciutadans, per confluir en una 
mateixa direcció.

Pot semblar un exercici similar al 
del ‘Reus Impuls 2005’ però els punts de 
partida són ben diferents. Ara és molt 
més urgent reorientar la ciutat. I seran 
unes altres generacions les que reflexi-
onaran sobre què volem ser, com volem 
que sigui la ciutat i en quins àmbits vo-
lem ser referents. Amb això sol no n’hi 
haurà prou i un procés així mai pot sortir 
del tot rodó, però sí que pot ser un pri-

Fa massa temps que Reus ha perdut 
pistonada, que viu com anestesiat 
i immers en un desànim que ha 
desangelat una ciutat que s’havia 
distingit pel seu dinamisme

10   La Façana

Opinió convidada
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Imagineu, doncs, què podem arribar 
a fer si som capaços de tornar a tensar 
l’arc. El repte és immens i res no serà 
fàcil, però ho tenim tot per prosperar 
i per fer de Reus una de les millors 
ciutats on viure, treballar i gaudir. Es 
tracta de somiar, de traçar un full de 
ruta àmpliament compartit, creure-se’l 
i picar pedra. Amb un lideratge que es-
tiri del carro però que esperoni la im-
plicació en l’empresa de tots els actors 
de la ciutat.

sia pròpia. Com més remarcada sigui la 
personalitat de la ciutat més atractiu re-
sultarà per als nous reusencs voler-se’n 
sentir part intrínseca. Cal reforçar el 
sentiment de pertinença a una comunitat 
amb un caràcter distintiu i amb uns trets 
definitoris. Fer ciutat és també això. Avui 
que moltes ciutats semblen rèpliques les 
unes de les altres la diferència és un va-
lor a potenciar. Hem d’exercir la nostra 
vocació de capitalitat prestant serveis 
més enllà dels nostres ciutadans, recu-
perant i enfortint la influència territorial. 
I competir sanament amb les ciutats de 
l’entorn, però superant les estèrils bata-
lles de campanar que han acabat jugant 
en contra dels interessos col·lectius del 
conjunt del territori.

El nostre futur depèn en bona mesura 
de saber articular juntament amb Valls, 
Tarragona i la resta d’actors del Camp de 
Tarragona una àrea metropolitana emer-
gent amb unes potencialitats inimagina-
bles i que cal saber explotar. Es tracta de 
fer-nos valdre davant de Barcelona, Ma-
drid i Brussel·les i com més ben trenada 
sigui la vertebració del territori més forts 
serem tots. L’èxit del ‘Reus Horitzó 32’ de-
pendrà de saber relligar les idees concep-
tuals amb l’acció estratègica per concre-
tar-les. I haurà d’emergir un lideratge fort, 
sòlid i empàtic capaç d’aglutinar voluntats 
i de canalitzar-les. I capaç també de gene-

rar complicitats tant internes com amb els 
nostres aliats territorials.

Quan Barcelona deserta i no exerceix, 
com passa ara, de capital del país, la xar-
xa de ciutats i el Camp de Tarragona en 
particular tenen l’obligació d’assumir 
aquest rol sense cap tipus de complex. 
Hem de ser un dels principals motors de 
Catalunya. Hem esdevingut una ciutat 
sense tensió, sense nervi, que es mou per 
inèrcia. I, tot i així, encara anem fent. I 
això vol dir que el pòsit té gruix.

No cal ser catastrofistes perquè 
afortunadament no costaria trobar 
parcel·les que funcionen bé o, fins i 
tot, molt bé malgrat el context, però 
crec que és evident que cal un punt 
d’inflexió que ens faci reviscolar. De 
potencialitats en tenim i moltes, però 
ens falta projecte, ambició i lideratge
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Actualitat Reus

L’Ajuntament de Reus destinarà aquest 
2021 un total de 4,5 milions d’euros al Pla 
de Reactivació Econòmica i Social. El pa-
quet d’accions busca continuar incidint i 
corregint la desacceleració econòmica per 
contribuir al manteniment del teixit pro-
ductiu i econòmic a la ciutat; i continuar 
donant resposta a les persones que més 
pateixen la crisi econòmica i social.

L’alcalde de Reus, Carles Pellicer; i la 
vicealcaldessa de Reus, Noemí Llauradó, 
acompanyats d’altres membres del go-
vern de Reus, van presentar fa uns dies, 
el paquet de noves accions, que es finan-
çaran amb recursos propis via pressupost 
de l’Ajuntament 2021, romanent de tre-
soreria de l’exercici 2020, i pressupost de 
les empreses municipals.

“Som conscients que la crisi sanitària 
i els seus efectes socials i econòmics con-
tinuen. Estem al costat de la gent, i hem 
treballat un paquet de noves accions. 
Donem continuïtat al Pla de Reactivació 
Econòmica i Social amb accions dotades 
amb 4,5 milions d’euros”, va afirmar l’al-
calde.

Al seu torn, la vicealcaldessa va afe-
gir: “Apostem per la proactivitat i per la 
planificació. En això hem estat pioners i 
referents. I també hem estat referents en 
fer-ho des del consens. Des del primer 
moment, i ara. perquè el Pla de Reacti-
vació és i ha de continuar sent un Pla de 
Ciutat”.

Algunes de les accions destacades del 
Pla de Reactivació Econòmica i Social són:

Reus destinarà 4’5 milions d’euros 
al Pla de Reactivació Econòmica  
i Social aquest 2021
El paquet d’accions busca continuar incidint i corregint la desacceleració econòmica 
per contribuir al manteniment del teixit productiu i econòmic a la ciutat

1. Suport a l’empresa i promoció 
de ciutat

> Nova edició dels Bons Reus: 720.000 
euros
> Reus Espais Vius, projecte de revitalit-
zació comercial dels ravals de Robuster i 
de Sant Pere a través de la reactivació dels 
locals buits per donar cabuda a negocis 
d’impacte positiu per a les persones i el 
medi ambient: 400.000 euros
> Exempció fiscal durant 3 mesos en el pa-
gament dels rebuts de les taxes d’ocupació 
de la via pública i de la recollida de brossa 
comercial. Aquesta mesura ha suposat un 
estalvi per als contribuents de 280.000 euros
> Paquet d’ajudes i promoció de diversos 
sectors econòmics: 290.000 euros

2. Generació d’ocupació

> Plans d’experienciació laboral i profes-
sional, de caràcter transversal, que servirà 
per desenvolupar accions que es derivin del 
Pacte Local per a l’Ocupació: 810.000 euros

3. Impuls del coneixement i 
la innovació

> Projecte vinculat a la creació d’start-ups 
i laboratori de projectes que vincularà els 
sectors tecnològic, de la nutrició i de la 
salut: 820.000 euros
> Incubadora TIC Sensor, una plataforma 
d’acceleració empresarial destinada a la 
captació i capacitació del talent digital: 
60.000 euros
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El teu web de confiança on pots fer  

obres i reformes amb les màximes garanties!

Amb la confiança de:

A www.obresambgarantia.com tot són avantatges!

Només professionals qualificats, titulats i col·legiats 
s’encarregaran de la teva obra o reforma.

Comptaràs amb la garantia i suport del Col·legi 
d’Aparelladors, Arquitectes Tècnics i Enginyers de 
l’Edificació de Tarragona.

A la teva disposició més de 400 professionals 
especialistes, tots ells de les comarques de Tarragona.

 sol·licita fins a 3 prEssupostos gratuïts!

Tots els  
professionals que 
 hi trobaràs són  

Tècnics Especialistes  
propers a  
casa teva!

Amb la col·laboració 
del Gremi de la Construcció 
del Baix Camp
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Ocupació

El Camp de Tarragona i les Terres de l’Ebre han registrat 
una caiguda de l’atur aquest mes d’abril de 1.086 persones. 
D’aquesta manera es manté la tendència a la baixa i la xi-
fra d’aturats a la demarcació se situa en els 60.494, un 1,76% 
menys respecte el mes de març. D’aquestes persones, 26.413 
són homes i 34.081 són dones. Tot i això, en comparació amb 
el mateix mes de l’any anterior, hi ha un 4,87% més d’inscrits 
a l’atur, que es tradueixen en més de 2.800 persones. El sector 
serveis encapçala el rànquing per sectors, amb 43.112 inscrits 
-s’han perdut 800 llocs de treball respecte el mes passat-, 
seguit de la construcció -5.124-, la indústria -4.971- i l’agri-
cultura -2.930. Pel que fa al número d’afiliats a la Seguretat 
Social, a l’abril s’ha incrementat en 3.520, un 1,17% més, fins 
als 304.501 afiliats. En xifres interanuals, l’increment és de 
12.427 persones (+4,25%), la demarcació catalana amb millors 
registres.

Les dades al conjunt de Catalunya
L’atur a Catalunya ha caigut per segon mes consecutiu aquest 
abril. Durant el quart mes de l’any, el país va registrar un total 
de 497.185 desocupats, és a dir, 8.715 aturats menys en compa-
ració al març (-1,72%). No obstant això, hi ha 29.375 persones 
més sense feina que l’abril del 2020, un 6,28% més. En el darrer 
mes, s’han creat 21.928 llocs de treball i 88.118 des de l’abril 
del 2020, segons les dades d’afiliació a la Seguretat Social. Al 
conjunt de l’Estat, l’atur es va reduir en 39.012 persones a l’abril 
(-1%), però en comparació a l’any passat hi ha 79.425 aturats 
més (+2,07%). L’Estat va tancar el mes d’abril amb més de 3,9 
milions de persones desocupades.

Per altra banda, l’atur a Catalunya durant el mes d’abril es 
va reduir a tots els sectors econòmics. Si al país es van regis-
trar un total de 8.715 desocupats menys durant l’abril, 7.387 
corresponen al sector serveis. També destaca la reducció en la 
indústria (-1.068 aturats) i la construcció (-417 aturats), mentre 
que la davallada al sector de l’agricultura va ser menys pronun-
ciada (-265 persones desocupades). Els únics perjudicats durant 
l’abril van ser els aturats sense experiència laboral, un col·lectiu 
que es van incrementar en 422 persones.

Caiguda de l’atur en un miler  
de persones a l’abril al Camp  
de Tarragona i l’Ebre
La xifra total d’aturats arriba als 60.494 persones, un 5% més que fa un any

En el còmput de Catalunya i 
per sectors, si al país es van 
registrar un total de 8.715 
desocupats menys durant 
l’abril, 7.387 corresponen al 
sector serveis, però destaca 
la reducció en la indústria 
(-1.068 aturats) i la 
construcció (-417 aturats)
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La construcció de piscines durant l’es-
tiu de l’any passat, després del rigorós 
confinament a que es va sotmetre a 
tota la població, es va disparar i gairebé 
triplicar en funció les xifres habituals 
d’anys anteriors. Així ho assenyalen les 
dades que ha donat a conèixer el Col·le-
gi d’Aparelladors, Arquitectes Tècnics 
i Enginyers d’Edificació de Tarragona 
(COAATT).

De les 50 piscines construïdes en el 
període 2019-2020, es va passar a les 111 
noves piscines de l’any passat i el que 
portem d’aquest a les comarques de Tar-
ragona. L’augment és del 125%. Durant 
aquets període assenyalat, Mont-roig 
del Camp és el municipi on més noves 
piscines s’han construït, un 10% del total 
per a ser concrets, seguit de l’Ametlla de 
Mar amb un 8,5% del total. Els municipis 
amb un major creixement en el nombre 
de piscines són també els de la comarca 
del Baix Penedès. És el cas de Calafell, 
Cunit o Segur de Calafell.
 
Tipologia de piscines
Les mesures de confinament i la incer-
tesa sobre el funcionament de les pis-
cines públiques han provocat la compra 
de piscines inflables, desmuntables o 
portàtils i, amb elles, arriba en molts ca-
sos un autèntic maldecap per a moltes 
comunitats de propietaris perquè ha de 
quedar clar que està totalment desacon-
sellat una instal·lació d’aquest tipus a la 
terrassa o a la coberta d’un edifici.

L’estructura dels edificis d’habitatges 
es construeix per suportar una sobrecàr-
rega d’uns 240 kg per metre quadrat, al 
mobiliari i a les persones que faran ús de 
l’habitatge. En cap cas, però, s’han pen-
sat per a suportar el pes d’una piscina o 
un jacuzzi. Una piscina portàtil, amb una 
alçada d’aigua d’uns 60 cm, arriba als 600 
kg per metre quadrat. Si a això li sumen 
el pes dels usuaris, la xifra rondaria els 
750 kg que són tres vegades més del que 
està preparada per suportar una estruc-
tura moderna.

Òbviament, el resultat d’utilitzar pis-
cines inflables, desmuntables o portàtils, 
a terrasses o cobertes, dependrà molt del 
tipus d’estructura, del seu estat de mante-
niment i de l’antiguitat. Si la piscina es col-
loca a les terrasses d’edificis relativament 
nous i sense patologies prèvies, ho haurà 
problemes de trencament dels paviments, 
humitats, corrosió de les armadures i des-
perfectes de la instal·lació de sanejament. 
Evidentment, si la sobrecàrrega és molt 
alta, el col·lapse és més que probable.

En el cas d’estructures anteriors als 
anys 80 o amb afectacions prèvies, la 
probabilitat del col·lapse de l’estructura 
és molt important, donat que aquesta 
ha perdut prestacions i les bigues poden 
estar afectades ja per problemes d’humi-
tats que han reduït la seva capacitat. En 
aquest cas, és imprescindible consultar 
amb un arquitecte tècnic sobre la possi-
ble instal·lació d’aquest elements a les 
cobertes o terrasses dels edificis.

El COAATT recorda quel’estructura dels edificis 
d’habitatges es construeix per suportar una sobrecàrrega 
d’uns 240 kg per metre quadrat, però en cap cas, però, 
s’han pensat per a suportar el pes d’una piscina o un jacuzzi

Alerta pels perill 
derivats de l’increment 
de la construcció  
de piscines

C/ Castillejos, 48    43206 Reus
Tel. 977 319 122

info@electromecanicablascogomez.com
www.electromecanicablascogomez.com

Pol. Ind. AgroReus
C/ Cornudella de Montsant, 35
43206 Reus

Tel. 618 287 069 / 977 327 009

www.serralleriarcm.com
info@serralleriarcm.com
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Actualitat sector

La implantació de la Inspecció Tècnica d’Edificis (ITE) a Cata-
lunya no ha funcionat i en molts aspectes ha estat un autèntic 
fracàs vistos els resultats obtinguts. Així de contundent es mos-
tra el Col·legi d’Aparelladors, Arquitectes Tècnics i Enginyers 
d’Edificació (COAATT) en el moment d’analitzar tot el procés 
d’instauració del document que haurien de tenir tots els habi-
tatges amb certs anys d’antiguitat per tal de garantir al màxim 
la seva seguretat i bon estat de conservació. Amb tot, des del 
Col·legi es confia amb el moment actual que ha de venir acom-
panyat d’una recuperació del sector com a motor econòmic i 
amb les ajudes plantejades que poden anar del 35% al 100%.

Des del COAATT s’apunta que actualment la implantació de 
la ITE és especialment dolenta ja que la campanya iniciada el 
2017 per l’Agència de l’Habitatge va durar escassament un any 
i no va servir per a motivar als agents que han de col·laborar a 
garantir la implantació de la pròpia inspecció. Els primers en 
fallar han estat els ajuntaments que s’han desentès del tema i 
no han instat als propietaris dels immobles a passar la ITE. A 
més, els ajuts econòmics a les comunitats de propietaris dels 
edificis que havien de passar la inspecció han estat minses i la 
informació que se’ls ha donat, quasi bé nul·la. Des del Col·legi 
s’espera que aquesta situació es capgiri i les administracions 
locals passin a tenir un paper més actiu, col·laborador.

Caiguda de les ITE a Tarragona
L’any passat, per evidenciar el fracàs del sistema, el nombre 
d’inspeccions es va desplomar un 40% a les comarques de Tar-
ragona. Com a conseqüència de no passar la ITE, es produeixen 
despreniments a les façanes o esfondraments de la coberta on 
han d’acabar intervenint els serveis tècnics dels ajuntaments.  

El problema és molt greu perquè la manca de conservació i 
manteniment és la causa de la majoria de les lesions que aparei-
xen als edificis d’habitatges on mai s’hi fan obres per a mantenir 
l’estructura i sempre s’espera a realitzar grans inversions per 
a la rehabilitació quan l’edifici ja està molt malmès. A aquesta 
manca de cultura del manteniment s’hi suma una situació eco-
nòmica difícil per a les comunitats que pateixen dèficits eco-

nòmics des de finals de la dècada anterior amb el corresponent 
envelliment del parc immobiliari.

Per aquest motiu, des del COAATT es considera imprescin-
dible fomentar la implantació de la Inspecció Tècnica d’Edificis 
i disposar d’un manual d’ús i manteniment que permeti progra-
mar a temps les tasques de conservació oportunes.

Fracàs de la ITE per la manca 
d’ajudes a les comunitats i  
la passivitat dels ajuntaments
L’any passat, per evidenciar el fracàs del sistema, el nombre d’inspeccions es va 
desplomar un 40% a les comarques de Tarragona
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L’Entrevista

El grup BigMat Ochoa va arribar a 
Reus fa poc més d’un any i mig, just 
pocs mesos abans de l’explosió de 
pandèmia de la Covid’, una situació 
que està afectant. En primer lloc quin 
balanç fa la direcció de BigMat Ochoa 
de l’arribada a Reus?
Estem satisfets i agraïts per l’acollida 
que hem tingut a la zona. Es tracta d’una 
zona molt coneguda i estimada per la 
resta de la nostra companyia; a Osca i a 
Lleida gairebé tots hem vist per primera 
vegada el mar a la Costa Daurada, com 
per la relació de Montsó amb la indús-
tria química, que ha generat uns vincles 
personals molt intensos amb poblacions 
com Vila-seca. Podem dir que estem cor-
roborant la fama que teniu de gent extra-
ordinàriament oberta i acollidora. El nos-
tre balanç ho resumiria en: molt agraïts 
per l’acollida i la confiança, i il·lusionats 
amb el projecte que estem desenvolupant 
al Baix Camp.

Entrevista a Joaquín Barrabés, director general 
del grup BigMat Ochoa

És evident que el sector de la cons-
trucció s’ha vist afectat directament 
per la crisi derivada de la Covid 19 des 
del passat mes de març. Com van viure 
els primers mesos i com els ha afectat 
aquesta situació?
Aquesta pandèmia està sent sobretot un 
enorme problema sanitari, amb tot el que 
això comporta. A nivell de la gestió d’em-
presa ha estat tot un repte, encara que 
crec que hem de ser conscients des de la 
construcció que hi ha sectors de l’econo-
mia que s’estan veient molt més afectats, 
sectors tan rellevants com: el turístic, 
l’hostaleria o el cultural. En la construc-
ció, a diferència de la crisi de l’any 2007, 
no estem patint una sensible minva de 
l’activitat. Els primers moments van ser 
durs tant per la tremenda incertesa que 
es va generar, com pel canvi disruptiu 
que va operar a les nostres vides. Pas-
sats aquests moments els subsectors de 
la construcció que lògicament han patit 

una aturada, com la reformes en establi-
ments turístics, s’estan veient compen-
sats pel sensible augment de les reformes 
en habitatges. Sembla clar que la crisi de 
la Covid està augmentant la percepció de 
la valor dels habitatges, tan de primera 
com de segona residència.

Tothom espera que la vacuna de la Co-
vid19 permeti tornar a la normalitat 
prepandèmica, encara que també s’es-
pecula que mai res tornarà a ser com 
abans. Quina opinió té sobre aquest 
tema?
Indubtablement tots volem recuperar 
una certa normalitat en les nostres vides 
i les vacunes suposen una esperança que, 
des del meu desconeixement, sembla que 
va a millorar ostensiblement la situació 
ia més en relativament poc temps. Sóc de 
l’opinió que mai res és com abans, que 
la història no és circular sinó lineal, que 
cada esdeveniment deixa empremta, ens 

‘Estem satisfets i agraïts  
per l’acollida que hem tingut  
a la zona’

Joaquín Barrabés, director general de BigMat Ocho al seu despatx.
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modela i ens canvia. Encara que potser 
estem sobreestimant la rellevància dels 
canvis sociològics que pugui operar. És 
normal que tinguem aquest biaix, estem 
patint un moment extraordinàriament 
excepcional.

Quins avantatges ofereix BigMat Oc-
hoa a l’professional que vulgui treba-
llar amb la seva empresa?
Hi ha hagut un comú denominador en els 
nostres 100 anys d’història i ha estat el 
fet d’estar permanentment al costat del 
professional de la construcció per ajudar 
amb els seus projectes. Ens sentim i ens 
agrada que se’ns percebi com a part de 
l’equip de les empreses de construcció i 
reformes. Ens centrem a ser una col·la-
boració rellevant; tant en ajudar en la 
selecció dels productes més adequats 
per a cada partida de cada projecte, com 
per facilitar l’accés a aquests materials, 
eines i accessoris. En aquest sentit la 
nostra companyia és també una empresa 
logística que se centra a aportar certe-
ses alhora que els materials arribin en 
el temps i la forma adequada per a cada 
necessitat.

Veient el catàleg de BigMat Ochoa es 
pot dir que pràcticament a les seves 
instal·lacions o en el seu catàleg de 
venda el professional pot utilitzar 
disposar de tot el necessari per al seu 
treball diari?
Aquesta és la idea, si un professional de 
la construcció ho necessita habitualment 
en el seu treball nosaltres tenim l’objec-
tiu prioritari de tenir-ho en la nostra 
gamma. Sigui el que sigui: materials, 
eines o accessoris de qualsevol tipolo-
gia. Quan és una necessitat ocasional el 
nostre compromís és buscar-ho i aportar 
alternatives de subministrament.

A BigMat Ochoa quin és el tracte pre-
ferent per als professionals de sec-
tor, com els que estan agrupats sota 
el Gremi de la Construcció del Baix 
Camp, per exemple.

Fem promocions específiques per al Gre-
mi del Baix Camp, especialment pen-
sades i dissenyades per ser útils per a 
aquest col·lectiu. Tenim també l’objectiu 
que els agremiats percebin en el dia a dia 
que són la nostra prioritat; tant a l’hora 
de buscar aquestes millors solucions per 
a les seves necessitats específiques, com 
en disposar d’elles en el temps i forma 
que les necessiten.

Quins avantatges ofereix BigMat Oc-
hoa en tant a finançament per als pro-
fessionals?
En aquest aspecte estem supeditats al 
compliment de la llei. De tota manera, 
al llarg dels anys hem anat descobrint 
que el que més requereixen i aprecien 

els professionals és que quan hi ha di-
ficultats estiguem al seu costat. Per a 
nosaltres el més important en aquests 
moments és la comunicació fluïda i l’ho-
nestedat, a partir d’aquí es pot fer un 
camí de llarg recorregut que inclogui tant 
els bons com els menys bons moments.

Quins són els principals reptes que te-
nen en el futur immediat la seva em-
presa per a les instal·lacions de Reus?
Tenim un ambiciós projecte juntament 
amb els germans Font Gallart i BigMat 
Iberia per fer de centre BigMat a Reus un 
dels referents de la marca a la península. 
El nou centre disposarà de nous serveis de 
taulers i autoservei, alhora que suposarà 
un considerable augment de la gamma de 
productes. Des d’aquí m’agradaria dema-
nar paciència quan comencin les obres, 
farem l’impossible perquè no interferei-
xin en el dia a dia. Sabem que els profes-
sionals sabran entendre aquest esforç, ja 
que coneixen a fons allò són les obres.
 
BigMat Ochoa va arribar a Reus am-
pliant fins a vuit seva xarxa de boti-
gues a Aragó i Catalunya. Hi ha previ-
sió de continuar ampliant?
En això enteneator de la distribució per 
professional de la construcció a la pe-
nínsula i en això estem fent camí cada 
dia. Camí que es basa en la millora di-
ària, normalment en petits, encara que 
importantíssims detalls i de tant en tant 
en decidits passos endavant.

Instal·lacions de l’empresa Big Mat a la ciutat d’Osca

‘Fem promocions específiques per 
al Gremi de la Construcció del Baix 
Camp, especialment pensades i 
dissenyades per ser útils per a aquest 
col·lectiu. Tenim també l’objectiu que 
els agremiats percebin en el dia a dia 
que són la nostra prioritat’

‘Tenim un ambiciós projecte 
juntament amb els germans Font 
Gallart i BigMat Iberia per fer 
del centre BigMat a Reus un dels 
referents de la marca a la península’
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Ciment

El consum de ciment a Catalunya durant la pandèmia –des 
de l’abril de 2020 al març del 2021- va reduir-se un 5,1% en 
termes interanuals, la primera caiguda des del 2014, segons 
dades publicades per la patronal Ciment Català. L’organització 
atribueix la davallada a la paràlisi d’activitats econòmiques 
arran de l’estat d’alarma i als confinaments, i reclama al Go-
vern que reactivi les licitacions d’obra pública per evitar “una 
reestructuració al sector” i “el tancament de plantes cimen-
teres ubicades a Catalunya”. Si bé la patronal opina que la 
davallada d’enguany “no és exagerada”, apunta que la situació 
és “greu”, ja que la indústria treballa al 30% de la seva capaci-

Caiguda del consum de ciment  
a Catalunya un 5,1% durant l’any 
de la COVID-19
La patronal del sector reclama al Govern que reactivi la licitació d’obra pública 
per evitar el tancament de plantes

tat dins el mercat domèstic, 
on concentra bona part de la 
seva activitat.

Per altra banda, la pro-
ducció de ciment a Catalu-
nya s’ha reduït un 6,1% des 
de l’esclat de la pandèmia. 
L’única dada positiva pel 
sector és l’evolució de les 
exportacions, que en el perí-
ode comprès entre l’abril de 
2020 i el març de 2021 van 
créixer un 3,8% en termes 
interanuals.

Davant les dades presen-
tades recentment, Ciment 
Català opina que les perspec-
tives del sector a curt termini 
són “força descoratjadores”. 
En aquest sentit, recorda que 
la licitació pública s’ha redu-
ït un 17,5% durant els últims 
dotze mesos, mentre que 
la superfície visada per a la 
construcció ha disminuït un 
19,8%.

En paral·lel, la patronal assenyala els drets de CO2 com un 
problema addicional per al sector. Segons el president de Ci-
ment Català, Salvador Fernández, l’assignació de drets d’emis-
sió gratuïts al sector l’any 2021 per part de la Unió Europea s’ha 
reduït un 28%, mentre que el seu preu supera els 40 euros per 
tona de CO2. “Els països de fora de la UE no tenen aquests cos-
tos, i això encareix la producció i dificulten molt l’exportació, 
que és la tradicional via de sortida de la indústria catalana en 
temps de crisi”, comenta. “Amb aquestes perspectives, la con-
tinuïtat d’algunes de les fàbriques es veu seriosament amena-
çada”, conclou.
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Actualitat sector

El sector de la construcció ha reclamat 
agilitat en les tramitacions a les adminis-
tracions i encara els fons europeus com 
una “oportunitat” per avançar cap a la 
seva transformació. En concret, els experts 
aposten per la digitalització com una via 
per impulsar la sostenibilitat i la industri-
alització del sector. En un informe sobre 
els principals reptes i oportunitats de l’im-
mobiliari elaborat per TechEstate i Inno-
mads, el sector ha defensat la importància 
de la “col·laboració” i l’adopció d’una “vi-
sió de 360º orientada al client”, on cada 
actor de la cadena de valor es tingui en 
compte. La pandèmia també ha afectat al 
sector, especialment amb la irrupció ge-
neralitzada del teletreball i el creixement 
exponencial del comerç electrònic.

Un dels principals reptes de la cons-
trucció és la sostenibilitat, ja que el 

sector és un dels principals emissors de 
diòxid de carboni i residus. “La transfor-
mació digital del sector ha de tenir com 
a objectiu ser més responsables amb el 
medi ambient”, va assegurar la directora 
de Barcelona Building Construmat i Tech 
Estate, Ione Ruete.

Segons l’informe, la sostenibilitat 
no és un criteri suficientment incentivat 
per la contractació pública ni un criteri 
adoptat de manera general per les agen-
des estratègiques de l’alta direcció de les 
companyies del sector.  

Tot i això, suposa una oportunitat a 
l’hora d’optimitzar la gestió dels recur-
sos i augmentar l’eficiència de les ope-
racions. Per això, el sector ha proposat 
construir canals de comunicació entre 
l’àmbit privat i l’administració, així com 
desenvolupar mecanismes eficaços per 

La construcció reclama agilitat a  
les administracions i encara els fons 
europeus com una “oportunitat” 
Els experts aposten per la digitalització, la sostenibilitat i una “visió 360º”  
en un entorn afectat per la pandèmia

finançar inversions relacionades amb 
aquest àmbit.

“Pels inversors, la sostenibilitat 
és un punt clau i atrau molta inver-
sió”, va assegurar el director d’inver-
sió en ‘retail’ de Grupo Lar, Álvaro de 
Ansorena. Per al director d’expansió, 
energia i sostenibilitat de Sorigué, Ig-
nasi Clariana, el debat ja no és si la 
sostenibilitat és una opció, sinó que 
la principal funció és integrar aquest 
aspecte en els valors i la cultura de les 
empreses.

Tot i això, la crisi sanitària també ha 
afectat el sector immobiliari, especial-
ment per la irrupció generalitzada del 
teletreball i el creixement exponencial 
del comerç electrònic, que han impactat 
directament en els segments de les ofi-
cines i locals comercials.

Un dels reptes de 
la construcció és 
la sostenibilitat, 
ja que el sector és 
un dels principals 
emissors de diòxid 
de carboni i residus



22   La Façana

Actualitat sector

Tres empresaris de Barcelona han creat un programari que iden-
tifica la presència d’amiant a les teulades utilitzant intel·ligèn-
cia artificial. A través de xarxes neuronals, el sistema s’alimenta 
d’imatges aèries i està capacitat per trobar a quins punts hi ha co-
bertes contaminants amb fibrociment. Amb la informació recollida, 
la companyia crea uns mapes interactius per a què els ajuntaments 
puguin saber quins són els equipaments públics i finques privades 
afectades. Els responsables d’aquesta iniciativa empresarial, ano-
menada Detecta, busquen “posar llum a un problema molt silen-
ciat”, de manera que es pugui accelerar la retirada de les teulades 
contaminants, tal com exigeixen les directrius europees.

El conflicte per la retirada de restes d’amiant a l’Escola 9 
Graons de Barcelona es va convertir, fa dos anys, en l’origen de 
Detecta. Tres pares d’infants d’aquest centre van documentar-se 
sobre tots els perjudicis vinculats a l’exposició al fibrociment. 
Arran d’aquella inquietud, van acabar creant un programari per 
contribuir a la retirada d’aquest material contaminant. Amb el 
confinament i la pandèmia de la covid entre mig, van gestar un 
projecte que tot just ara comença a rodar.

Els responsables de Detecta resumeixen el seu projecte com 
a “solucions del segle XXI per a problemes del segle XX”. I és que 
lamenten que la presència de fibrociment sigui quelcom tant estès 
i “estigui acompanyat de diverses falses llegendes”. “Ni és cert que 

només emmalalteix qui s’exposa durant molt temps a les fibres, ni 
tampoc és cert que les teulades hagin d’estar trencades per pro-
vocar una contaminació elevada. Això és mentida”, remarquen.

Cubelles s’anticipa
Per anticipar-se a aquests terminis, l’Ajuntament de Cubelles 
(Garraf) és el primer consistori que ha encarregat un estudi a 
Detecta per identificar a quins llocs hi ha amiant. El regidor de 
Medi Ambient, Josep Maria Hugué, assegura que es tracta “d’un 
problema greu de salut pública” i celebra poder disposar d’una 
eina que quantifiqui veritablement quin és el volum de teulades 
contaminants. Pel que fa a propietats municipals, hi ha, com a 
mínim, dos edificis afectats. A nivell privat, s’han identificat al-
guns edificis i també naus industrials abandonades.

Identifiquen l’amiant a les teulades 
a través d’intel·ligència artificial
L’empresa Detecta inventa un programa informàtic que vol contribuir a 
accelerar la retirada de cobertes contaminants

  
 



Actualitat Reus
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L’Ajuntament de Reus ha finalitzat les 
obres de la primera fase del projecte 
d’urbanització de l’entorn de l’Hospital 
de Sant Joan, que comporta l’acabament 
i remodelació de les avingudes del Doctor 
Josep Laporte i de la Universitat. L’obra 
de la primera fase es va adjudicar a Cons-
truccions Vinaixa  de Reus per un import 
de 118.294,44 euros i afecta la coca cen-
tral de l’avinguda de Josep Laporte.

Al llarg d’aquesta avinguda, s’ha mi-
llorat la jardineria i s’hi han realitzat tre-
balls de pavimentació. S’han substituït les 
graves i formigó que hi havia per asfalt i 
llambordins de formigó. L’actuació ha 
permès donar una major accessibilitat i 
comoditat als vianants, i estan adaptades 
per a persones amb mobilitat reduïda.

La fase 2 preveu actuar en el pavi-
ment i la jardineria de la vorera més 
allunyada de l’equipament sanitari, així 
com en la jardineria a la avinguda de la 

Universitat i de les dues rotondes als ex-
trems de l’avinguda de Josep Laporte.

El conjunt de les dues fases del pro-
jecte té un pressupost de 302.822,79 

Construccions Vinaixa finalitza les 
obres de l’avinguda Josep Laporte
Al llarg d’aquesta avinguda, s’ha millorat la jardineria i s’hi han realitzat treballs 
de pavimentació

euros. La superfície total a actuar és de 
5.944 m2, i es contemplen obres de de-
molicions i arrencaments, moviment de 
terres, pavimentació, jardineria i reg.
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La modificació del reglament general de circulació ha entrat en 
vigor aquest 11 de maig amb la nova limitació de la velocitat del 
trànsit de vehicles en vies urbanes. A grans trets, la nova nor-
mativa fixa tres velocitat màximes en funció de la tipologia de 
carrers: 20km/h a les vies que disposin de plataforma única de 
calçada i vorera, 30km/h a les vies d’un únic carril per sentit de 
circulació, i 50 km/h a les vies de dos o més carrils per sentit 
de circulació. Els ajuntaments, com és el cas del de Reus, poden 
limitar encara més aquests màxima, d’acord a les respectives or-
denances de circulació.

Les regidora de Seguretat, Convivència i Civisme, Dolors Váz-
quez; i d’Urbanisme i Mobilitat, Marina Berasategui, van compa-
rèixer per valorar l’entrada en vigir dels canvis, que coincideixen 
plenament amb els objectius del govern de Reus d’avançar cap a 
una mobilitat més segura i sostenible.

Rebaixar la velocitat
Així, molts carrers de la ciutat ja fa anys que tenen la velocitat 
limitada a 30km/h; i, recentment, com a conseqüència de la pan-
dèmia, s’ha accelerat l’ampliació de la xarxa de Vies 30 amb la 

creació dels carrils bici de convivència. Igualment, ja fa anys que 
l’Ajuntament va fer fet ús de l’ordenança municipal de circulació 
per rebaixar la velocitat en determinats carrers: alguns carrers de 
doble carril de circulació per sentit, la velocitat ja està limitada a 
40 km/h, per sota dels 50 que fixa la normativa general.

Av. de Reus, 16 · 43730 FALSET · T. 977 83 02 08
info@agoctavi.com · www.agoctavi.com

TOT TIPUS 
D’IMPRESOS
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I PUBLICITARIS

IMPRESSIÓ
DIGITAL DE
GRAN FORMAT 
I RETOLACIÓ

Cartelleria
Vinils
Lones
Rètols
Banderoles
Expositors 
Plafons
Senyalètica
Vehicles
Estampació tèxtil 

Entren en vigor a Reus les noves 
limitacions de velocitat en vies 
urbanes
En alguns casos s’ha limitat la velocitat a 30 km per hora en les vies d’un únic carril 
per sentit de circulació
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Actualitat Reus

L’aeroport de Reus comptarà aquest es-
tiu amb una nova connexió amb Eivissa, 
a través de dos vols setmanals operats 
per la companyia Air Nostrum. Segons 
va avançar la Diputació de Tarragona, 
l’obertura de la nova ruta és possible 
gràcies al resultat del treball conjunt de 
la taula estratègica de l’aeroport de Reus. 
La connexió entre Reus i Eivissa s’estre-
narà el proper 22 de juny i mantindrà 
dos vols setmanals fins l’11 de setem-

bre. L’Aeroport de Reus disposarà aquest 
estiu de quatre noves connexions. Bin-
ter enllaçarà amb Gran Canària amb dos 
vols setmanals durant tot l’any, i des de 
finals de juny, Volotea operarà dos vols 
setmanals amb Palma de Mallorca i amb 
Menorca.

La Diputació de Tarragona ha desta-
cat que amb la represa dels vols regulars, 
l’aeroport reusenc es posiciona “com un 
motor per a la reactivació del sector turís-

Dos vols setmanals aquest estiu 
entre Reus i Eivissa  
La Generalitat redueix a menys de la meitat l’aportació econòmica a la promoció 
de l’Aeroport de Reus

tic i de l’economia del Camp de Tarragona 
i de les Terres de l’Ebre”.

 
Frenada de la Generalitat
La Generalitat ha reduït l’aportació per 
promocionar la Costa Daurada en les 
aerolínies i touroperadors que operen a 
l’aeroport de Reus a menys de la meitat. 
El Govern destinarà 938.000 euros anuals 
fins el 2024, per sota dels 2.250.000 euros 
que hi invertia fins ara cada any. El Pa-
tronat de Turisme de la Diputació de Tar-
ragona impulsa la renovació del conveni 
de col·laboració entre diferents instituci-
ons per al període 2021-2024. Des d’en-
guany, globalment cada any s’aportaran 
2.052.000 euros (8,2 MEUR en total) per 
finançar accions de màrqueting i publi-
citat, que tenen l’objectiu d’atreure visi-
tants i alhora incentivar la presència de 
noves companyies del sector a la terminal 
reusenca. Entre 2017 i 2020 s’hi van inver-
tir 13,4 MEUR.
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Estimats amics i germans un any més i com ja hem dit altres 
vegades  “ja hi tornem a ser”. La festivitat de  Sant Antoni de 
Pàdua ja la tenim aquí!

Però encara enguany no serà un any com ho eren tradicio-
nalment els altres anys. L’any passat el 2020 a causa de la pan-

A les portes de la festivitat  
de Sant Antoni de Pàdua
Les restriccions de la pandèmia de la COVID-19 fa  que encara no sigui possible  
recuperar els actes tradicionals de la festivitat patronal

Festes populars

dèmia de la Covid 19 vam prendre la decisió de suspendre els 
actes de la Germandat de Sant Antoni i del Gremi de la Cons-
trucció del Baix Camp que sempre realitzem per  commemorar 
la Festa Patronal. Aquest any encara ens trobem amb restric-
cions i per tant no celebrarem els actes habituals de la festa, 
però almenys us convidem que el dia 13 de juny, que enguany 
cau en diumenge, els que vulgueu o pugueu ens acompanyeu a 
la Missa que se celebrarà a la Prioral de Sant Pere a dos quarts 
d’una del migdia.  Per mesures de seguretat, no està previst 
fer ni el repartiment de les estampes ni tampoc el repartiment 
dels clavells. A més a més, s’ha de tenir en compte que l’accés 
a la Prioral està restringit al 50%. En tot cas, esperem que ens 
puguem retrobar i celebrar ni que siguem pocs el dia del nostre 
Patró. Segur que la intercessió de Sant Antoni ens ajudarà a 
sortir d’aquest atzucac  en què la societat es troba immersa.

Ha estat un any difícil i aquest encara està en procés de 
recuperació. Des de la Germandat i el Gremi esperem que l’any 
vinent ja tornem tots a la normalitat i podem celebrar la Festa 
Patronal tal i com nosaltres voldríem.

Des de la Germandat de Sant Antoni i el Gremi de la Cons-
trucció us desitgem molta salut i mostrar-vos les ganes de re-
trobar-nos ben aviat.

  
Lluís Salvat Barceló
President de la Germandat de Sant Antoni de Pàdua de Reus

Joaquim Vilafranca Montserrat
Va morir a Reus el 17 de maig  

als 86 anys
 

La junta directiva del Gremi de la Construcció del Baix 
Camp mostra el seu condol als familiars i amics per la 
pèrdua recent d’aquest antic membre del Gremi de la 

Construcció del Baix Camp.

Francesc Altès Vives
Va morir a les Borges del Camp  

el 18 de maig als 72 anys
 

La junta directiva del Gremi de la Construcció del Baix 
Camp mostra el seu condol als familiars i amics per la 
pèrdua recent d’aquest antic membre del Gremi de la 

Construcció del Baix Camp.
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El Gremi de la Construcció del Baix Camp agrupa els constructors i empresaris de la comar-

ca per tal d’oferir-li la defensa dels seus interessos i posa a disposició dels seus agremiats 

els serveis de:

Alcalde Joan Bertran, 13-15 Baixos

43202 Reus

Tel. 977 32 30 13

administracio@gremiconstrucciobaixcamp.cat

www.gremiconstrucciobaixcamp.cat

Prades

La Febró

Capafonts

La Mussara

Vilaplana

Arbolí

l’Albiol

l’Aleixar

Alforja

La Selva del Camp

Maspujols

l’Hospitalet de l’Infant

Riudecols

Almoster

Les Borges del Camp

Castellvell

Duesaigües

Vandellòs

Reus

l’Argentera

Botarell

Riudoms

Riudecanyes

Pratdip

Vilanova d’Escornalbou

Montbrió del Camp

Vinyols i els Arcs

Colldejou

Montroig del Camp

Cambrils

ASSESSORIA LABORAL ASSESSORIA FISCAL

ASSESSORIA JURÍDICAPERITATGES



Avda. de Falset, 175.
43206 REUS Tarragona
Tel. 977 323 500
reus@bigmatochoa.com
www.bigmatochoa.com

OCHOA
LA BOTIGA PROFESSIONAL DE LA CONSTRUCCIÓ

40 anys amb tu
A BigMat estem d'aniversari, celebrem 40 anys a Europa 

oferint-te els millors productes de construcció i bricolatge.
40 anys creixent amb tu i millorant els nostres serveis.


